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Vízvezetékeink.
VizvezetékUgyltuk hála a z  égnek megbom

lott g ma már vízvezetékeinkről kell szólnunk!
Szakértők és nem szakértők évek hosszú 

során át annyi tűzzel tárgyalták a vizkérdést, 
hogy nem csoda, ha a két hatalmas elemet le
győzte a harmadik hatalmasság, mely könnyen 
f|S)kerekedett — a p é n z h i á n y .

Meggyőződésünk, kogy a pénzhiányon segí
teni lehet, ha a vízvezetékeket nem  t i s z t á n  
a v á r o s  h i v a t a l o s  költségén építtetjük s ha 
a vízvezeték létesítését arra a fedezeti alapra fek
tetjük, melyen eddig még minden városban létesült.

Községi pótlék alakjában elosztani a ter
heket — újból hangsúlyozzuk — a legnagyobb 
igazságtalanság lenne, mert első sorban éppen 

| azt a legszegényebb néposztályt sújtaná, mely 
városunk legfelső részein és oldalain lakik, mely 
előre láthatólag a vízvezetéknek legkevesebb 
hasznát veszi.

A költségeknek elosztása községi pótlék 
kivetésével érthető és igazságosabb lenne akkor, 
ha a vízvezeték — ivó es használati lei v e 
tni n é l k ü l  m i n d e n  e g y e s  házba kénysze
rítőkig bevezettetnék; kétségkívül ez a beren
dezés szolgálná leginkább a közegészségügy 
követelményeit, de a főbökkenő, hogy erre nincs 
_  v i z ü n k ,  — azt a lehetőséget tehát mint. 
lehetőséget is végleg elejtenünk kell és meg
maradnunk a mellett, hogy az ivóvizet köz- 
kutakból fogjuk nyerni, a használati vizet pedig 
vagy bevezettetjük az egyes házakba — vagy 
szintén csak a közkutakból fogjuk meríteni —

; más választásunk nincs!
Magunk részéről éppen a város financiális 

' viszonyait, tartva szem előtt, a pénzügyi kei dést 
I ép oly lényegesnek tartjuk, mint annak elvi 
! eldöntését, hogy létesitsünk-e vízvezetéket vagy 
í- sem? mert e két kérdés a legszorosabb kapcso- 
< latban áll egymással s a p é n z h i á n y  csaknem 
| oly fontos tényező c kérdésnél, mint a v i z b i a n v .

A v í z h i á n y t  apaszthatjuk a már soks r 
ajánlott módokkal — több kisebb forrás \ izé
nek összegyűjtésével — idővel tehát, ha iaini 
fogjuk, hogy a bevont források vize nem elegendő 
— a szükséglet szerint becsatoljuk lassanként 
a többi forrásokat is — feltesszük, hogy ilye
nek vannak — azt állítják a szakértők.

A p é n z h i á n y  apasztásáről eddig meg 
nem gondoskodtunk, mert bele éltük magunkat 
abba a felfogásba, hogy minden uj dolgot csak 
olyan kölcsönnel tudunk létrehozni, melynek 
törlesztésére és a kamatok fizetésére szükséges 
összeget az évi költségvetésbe vesszük fel — 
vagyis más szóval községi pótlekot vetünk ki 
őzzel pedig azt érjük el, hogy a város adózó 
közönségét, t ú l s á g o s a n  megterheljük, de nem 
a l a k o s s á g o t  és különösen nem azt a lakos
ságot. mely, hogy a vízvezetéknél maradjunk, 
a vízvezetéknek legtöbb hasznai veszi.

Nézzük eank. hogy az a paradoxon meg
van-e? Lakosságunk tekintélyes része hivatal
nokok, k ik  a k ö z s é g i  t e r h e k  ben nem 
o s z t o z n a k ,  de egyúttal az állásaikkal járó

igények kényszerítik arra, hogy állandóan a 
felszínen legyenek — lakásaik megválasztásánál 
is kötve vannak a decorum által.

Ha tehát a vízvezeték költsége tisztán 
csak községi pótlékkal lesz megosztva — akkor 
az a tekintélyes számú hivatalnoksereg ki van 
zárva a teherviselésből ezen a téren is és még 
közvetve sem vonatik be eléggé abba.

Van-e erre igazságos és alkalmas mód?
Van.
Állapítsuk meg a létesítendő vízvezeték költ

ségeit, állapítsuk meg az évi fentartási költsé
geket s ha ezeket mind tudjuk és ösmerjük — 
vessünk ki külön vízvezetéki adót, mint min
denütt a világon van — de nem az e g y e n e s  
á l l a mi  a d ó t  f i z e t ő  p o l g á r o k r a ,  hiszen 
akkor újból csak aránytalan községi pótlék lenne 
belőle, h a n e m a h á z t u l a j d o n o s o k r a .

A vízvezetéki adó kivetésénél nem követ
hetjük városunkban tisztán csak a progressiv 
módot, hogy t. i. kinek több lakosztályból álló 
háza vau — a lakosztályok száma arányában 
többszörösen tizet, mert ezen mód mellett jogos 
követelmény lenne hogy a vízvezeték minden 
házba be is vezettessék, ionom ni i n d e n h á z r a  
még  ezen  k i v ü l  meg kell szabnunk az 
é r d e k e l t s é g i  fokot ,  hogy t. i milyen távol 
van a legközelebbi közkúttól és ezen érdekelt
ség figyelembe vételével és i g a z s á g o s  mér
legelésével megszabni az évi dijat.

Az ily természetű vízvezetéki adó kivetése 
nem abszurdum — igy vau Kolozsvárit is es 
tisztán csak az lenne igazságos nálunk is. mert 
az a hegyoldalukon lakó szegény bányamunkás 
is bizonyos kisebb tekintetben érdekelve lesz
...  hozzájárul az évi költségekhez, de egyúttal
a belvárosban a vízvezeték mentén levő nagyobb 
házak urai az érdekeltség és teherviselési ké
pesség igazságos mérlegelése mellett nagyobb 
mértékben lesznek megróva, minden egyes ház 
után külön-Külön megkapja tehát maga a háziúr is 
a tiszta alapot, mely után az illető házban levő 
lakások évi bérét emelheti - -  ennek igazságos 
voltát ellenőrizheti lakója is s ilyen formán 
közvetve, de biztosan és igazságosan a lakos
ságnak tekintélyes hivatalnokrónze is elvállalta 
a költségeknek igazságos részét és ha — a mi 
biztos eredmény — a lukasok ovi herei emel
kednek — kényszerítő okok felsorolása mellett, 
városunk magosabb lakbérosztályzatba kell, 
hogy soroltassák, tehát e költségek egy részér 
á t h á r í t o t t u k  az á l l a m r a  is.

Ha mégis azt látnék, hogy a fentartási és 
létesítési költségeknek egy évre eső része ily 
módon kivetve talán mégis nagy áldozat, akkor, 
de csak is akkor szabad a fennmaradó cseké
lyebb részt községi pótlékkal fedezni !

Bs ha á t l a g s z á m í t á s s a l  egy lakrész 
után évenként k é t  forintot veszünk -  váljon 
melyik háziúr és melyik lakó fogná azt sokaim?

Az aki ma három szobás bir a konyhán 
kivül) fizetne évenként S frt..t, nem szívesen 
áldozza ezt bárki is, lm a lmsználnii vizet a 
konyhában csapon kapja?

A vizvezetékügyi bizottság ülése.
Múrczius hó elsején a vizvezetékügyi bizottság 

ülést tartott s megállapodásaival egy fontos lépéssel 
vitte előbbre az égető kérdést.

A bizottsági tagok szép számban (15) jelentek 
meg s csakugyan alapos bárom óra hosszat tartó vi
tában és eszmerében vetlek részt.

Szitnyai József elnök alaposan és részletesen ös- 
rnerlette a vízvezetékiig)' kérdésének fejlődését — kö
zönségünk ősmeri annak minden phasisát s igy ezekre 
nem terjeszkedünk ki, de fel kell említenünk még is, 
hogy az uj bányász akadémiai palotához még az év 
tavaszán berendeztetni rendelt vízvezeték terveit a 
tanács felkérésére Gséti Ottó és Sobó Jenő akad. 
tanárok kidolgozták és Gsányi Ottó v. számvevő idő
közben a vízvezeték létesítésének költségein tanulmá- 
mányozván, egy uj és az eddigiektől eltérő javaslatot 
terjesztett a tanács elé, melyben a kettős vízvezetéket 
elejteni kéri s a helyett e g y vízvezetéket létesíteni 
oly berendezéssel, hogy abban mindaddig inig a víz
hiány be nem áll csak az ivóvízül alkalmas János-forrás 
vize folyna és csak szükség esetén kapcsoltatnék be 
alkalmas berendezés segítségével fokozatosan a Sáltól - 
táró, az alsó-ló majd a középső és végre a felsőló vize, az 
összes költség beleszámítva a rossz vizek szűrését is 
*.55,000 frtot tenne ki.

J)r. Stuller Gtjnh, lobbizón felszólalásában hang
súlyozza, hogy bár Gsányi tervét geniálisnak farija — 
ö a fennforgó viszonyok közt csakis a kellős vízveze
ték mellett foglalhat állási, mert ivó vizünk elegendő 
nincs, de használati vizünk annyi van. hogy különösen 
ha tekintetbe vesszük, hogy a mostani állandó folyás 
melleit a víznek csak 15 °/0-át használjuk el — a mint 
ezt Scbwarlz dr. kimutatta — a többi 85 °l0 a csator
nákba folyik el és hogy a beterjesztőit számadatok 
szerint úgy szólván csak 1000 ember vis.^zükséglelénck 
kielégítéséről van szó, mert a lakosság többi része 
forrás és knlvi/.ekböl ledozi-szükségletét — nem lehet 
kétsége az iráni, hogy a használati vízben hiányt nem 
fogunk szenvedni akkor, ha a mos! elfolyó 85% -ol 
Összegyűjtjük ős nem engedjük elfolyni.

,Sobi .Imii kifejti, hogy az akadémiához vezetendő 
vízvezeték kidolgozásakor rendelkezésére állóit ugyan 
a Gsányi tervezete, de azt alapul több okból nem ve
hették, a főok annak kivihetetlenségében rejlik. Ugyanis 
a János-foirás vize sohasem lenne elegendő, állandóan 
he kellene csatolni a többi vizeket, ezek pedig ivásra nem 
alkalmasak, mert kénvegyületeket tartalmaznak, melyek
ül szűréssel nem és csak költséges chcroiai utón vol
nának megszabadíthatok. A tervezést és jelentésüket 
csak az akad. vízvezetékre terjesztették ki tehát, mert 
csak erre szólt megbízásuk. Ez. a vezeték 50 mm. belső 
átmérőre van tervezve — kiindul az. alsó városi tó 
alatti télről 030 m. magasságban s halad a vörőskuli 
cl — ördögárok s uj irton keresztül a keresztig, 
innen folytatja útját a Liszt-féle kertek mögött az uj 
bányász akadémiáig. A küllségvetés .Idol- frt 8S ki. 
kiadást tüntet fel. A küzkulakta nem terjeszkedtek ki, 
meri azt akár 4—5 számban is tetszés szerint elhe
lyezhetik. miután a vízszolgáltatás hő s az. akadémia 
szükségletét több közkút beillesztése sem fogja kor
látozni. A helyek kijelölésére helyszíni szemlét kellene 
í r t ani

Dr. Tiith /illír előre bocsátja, hogy a vízvezeték 
mostam tervezéseinek kormány in, lósági jóváhagyásában 
nem bízik, nem pedig azért, mert a minislerium csak 
akkor engedélyezheti a költségeket, ha a szükséges 
, j/.mennyiséget biztosítottnak látja, nekünk pedig vizünk 
nincs és az! gyűjtenünk kellene azon módon, mint 
te .zik Gibraltárban és Máltában hol szintén oly víz
hiányban szenvednek mini nálunk. Össze kell gyűj
tenünk a csapadékokat s az összes felhasználható for
rásokat egy nagy kb. SOOO Uhlarlultmi baainban —
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az ily megoldás talán 120000 fit költséget igényelne tárgyával s a részletekkel vezérczikkünkbon foglalkozunk) 
ugyan, de a bajon gyökeresen segítenénk. Nem sze- s miután e felszólalás elölt a biz. tagok nagy részé 
relné elveszteni a György-aknai forrásokat sein, melye- már eltávozott volt az ment határozatba, hogy a tanács 
két czólszeröen lehetne a városba behozni 9 méter ulashassék a költségvetések és tervek kidolgozásával
eséssel, felolvasásában és brosürjében szolgált a szük
séges számadatokkal is az egyes forrósok vizböségét 
illetőleg. Ha azonban a törvenyhalóság megmarad a 
helyesnek tartott Walser-féle tervek mellett — javasolja 
ö is, mint Sobó és Stuller felhozták, hogy a Sobó 
hegyen levő és a meleg patak forrásoknak jó ivó vize 
is a János forrásához vezettessék ezzel lényegesen 
szaporítjuk az ivóvizet. Az akadémiába vezetendő víz
vezetéket okvetlenül ki kell terjeszteni az l’rbán-féle 
telexig, melyet a város kö/czélokra megvesz s igy a 
vízvezeték onnan el nem maradhat.

Heincz Hugó a mellett érvel, hogy a minisztérium 
nem hagyhatta jóvá a költségesebb Walser-féle terveket 
mert a vízmennyiség nem állott arányban a költségek
kel. mihelyt azonban képesek leszünk a meglevő vi
zeket kisebb költséggel levezetni és indokolni tudjuk, 
hogy nem 1GOOO, de csak 4000 lakos vízszükségletének 
ellátásáról van szó, a minisztérium a jóváhagyást meg 
nem tagadhatja.

Sztancsay Miklós is osztja Dr. Tótlmak aggályait 
a miniszter csak akkor hagyhatja jóvá a terveket, ha 
a szükséges vízmennyiséget biztositol Inak látja és csak 
akkor nyerhetjük ki az engedélyt a tervbe vett berende
zésekre. ha képesek leszünk elhitetni a minisztérium
mal. hogy ezek a parciális létesítmények részét képezik 
annak a nagy egésznek, melyet terveztünk, de melyet 
egyszerre létesileni pénz hiányából nem vagyunk ké
pesek. Különben is szétválasztani az ivó és használati 
v í z  levezetését nem czélszerü, egyszerre kisebb k ö l t 

séggel lenne az egész mű lélesilhelő A miniszter ki
fogásaiban van egy igen lényeges pont, mely rámulat 
arra a gyakorlati nehézségre, mely abból származnék, 
hogy az ivó és használati viz közkutja egymás 
mellett van s igy bajosan lenne ellenőrizhető, hogy 
minő czélra melyik vizet használják. Ez az észrevétel 
ez oldalról is többszőr volt hangsúlyozva és csakugyan 
igen fontos gyakorlati nehézséget támaszt, melyet el
enyésztem vél az által, hogy a használati vizet 
vezettessük he a házakhoz és csak az ivóvizet nyerjük 
a közkutakbúl, mert ez esetben a használati vizet 
kéznél a házban kapva elejét vesszük annak, hogy bárki 
is használati viz helyett is ivó vizet hozasson távolabbról.

Pauei- János részletesen fejti ki, hogy a mai víz
vezeték rossz, a csöveket ki kell cserélni s igy egy 
földmunka költséggel a kettős vízvezetéket is le kellene 
rakni — ha a minisztériumnak azt jelentjük be, hogy 
csak a régi vízvezetéket javítjuk — ezt pedig el nem 
kerülhetjük: a jóváhagyás el nem maradhat s módunk
ban all a szükség szerint uj közkutakat nyitni és 
hydransokat beilleszteni, ezekre tűzrendészen szem
pontból föltétien szükségünk van s ha a vízvezeték jó* 
működött volna az óvári levéltár is nagyrészben meg
menthető lett volna. Rámutat a sok visszaélésre, hogy 
a mostani vízvezeték használói állandóan csurgatják a 
vizet, holott el van rendelve, hogy csapok alkalmaz
tassanak. Ilét közkutban és tizenegy magán kutban 
folyik állandóan és szabadonja viz, a veszteség óriási. 
Maga részéről még külön vélemény bejelentésével is 
fogja követelni, hogy a mostani rossz használati víz
vezeték kijaviltassék és sehol se maradjon nyitott. A/, 
akadémiai vízvezeték felső részét is ajánlja előrelátókig 
úgy készíttetni vastagabb csövekkel, hogy a felhasznál
ható rész mindjárt a nagy vezeték czéljaira is szol
gálhasson.

Dr. 'Jóth Imre helyesli, hogy a használati viz ; z 
egyes házakba is bevezettessék, de nem mondaná ki azt 
kötelezőnek.

Hündel Vilmos az előre haladás főokéit abban 
látja, hogy mindig nagy tervekkel foglalkozunk, mellyel 
megbirkózni nem tudunk, számoljunk azzal a mink van 
és vezessük le házilag a János-foirás vizét.

Ezen felszólalásokban röviden kivonatolt eszme
csere után abban állapodott meg a bizottság, hogy 
javaslatot tesz a közgyűlésnek miszerint

1. a Gséli és Sobó állal tervezett vízvezeték az 
akadémiáig és tovább az l'i bán-féle telekig még ez év 
tavaszán kiépíttessék, s miután ily rövid idő alatt a 
kónnányhatósági jóváhagyás ki nem nyerhető a felelős
séget a tvhat. bizottság elvállalja, cgyullal ulasilassék 
a város tanácsa, hogy ,’czen vízvezetékhez közkulak 
létesítésére alkalmas helyeket jelöljön ki.

2. a János-forrás vize (bevezetve a Sobó-forrás 
is) felfogassék, alatta nagyobb víztartó létesitessék és 
mini ivó viz levezcltcsék,

3. A használati viz levezetésének kérdése egyelőié 
azon az alapon nldassék meg, hogy a régi vízvezeték 
alaposan kijavítIüssék és helyrcállittassék, szem elöli 
tartva a fölmerült követelményeket és szükségleteket.

Ezen határozatok kimondása után felszólalt még 
Sztancsag Miklós s rámutatott a költségek szétosztása 
tekintetében szem elöli tartandó elvekre (felszólalásának

egyidejűleg foglalkozni az ajánlott módokkal is és in
dítsa meg a szükséges előmunkálatokat arra, hogy a 
szabályrendelet kidolgoztassák.

A hodrusbányai iskolaügy.
Végre valahára hát dűlőre jut e fontos kérdés 

és dűlőre az igazságos érdekek logméltányosabb mér
legelése mellett.

A közgyűlés legutolsó határozata elölt állunk ez 
ügyben s hogy mindenki objektíve és tisztán láthassa 
még a subjoktiv szempontokat is részletesen (referá
lunk a népnevelésügyi szakbizottságnak múlt héten 
tartott üléséről.

A népnevelésügyi szakbizottság javaslata mél
tányos és igazságos, törvényszerű és humánus s 
magunk részéről nem szeretnők, ha a holnapi közgyű
lésen az ellen egy hang is felszólalna.

Ki van elégítve vele minden érdek és a mij fő 
véglegesen van segítve az eddig mostoha elbánásban 
részesült iskola ügyön.

Tudósításunkat alábbiakban adjuk :
Szitnyai József elnök megnyitván az üIésI. min

denek előtt szükségesnek tartja, hogy a bizottság a 
Hodrusbánván létesítendő elemi iskola ügyének fejle
ményéről kellő lájékozást szerezzen, mihez képest 
előadja, hogy Szabó Géza volt honlmegyei kir tanfe
lügyelő a közig, bizottságnak 1894. évi június hó 24-én 
azt jelentette, hogy úgy a felső mini az alsó hodrus
bányai iskola túltömött s ezért meg nem felel; e 
jelentés alapján a v. tanács fehivta a hodrusbányai 
iskolaszéket az iránt, hogy a létesítendő 3-ik iskola 
szervezetére nézve előterjesztési tegyen, valamint 
felhívta a városi számvevőséget is annak bejelentésére, 
hogy mily járandóság s illetmény állapítandó meg a 
3-ik lanitó részére. A számvevőség előterjesztésében 
494 frl 8312 krban állapította meg az évi szügségletet. 
A hodrusbányai iskolaszék pedig az 1894. év julius 
19-én tarlóit üléséről szóló jegyzőkönyvben azon 
javaslatát terjesztette elő, hogy a három iskola osztott 
népiskolára alakittassék át, az újonnan létesítendő 
3-ik iskola helyéül pedig Brennertáró környékét 
mint Hodrusbánya központját jelölte meg végül az 
iskolaszék a 3-ik iskola szervezésére nézve javasolta, 
hogy abban a népiskola felsőbb osztályai a 111., IV., V., 
és VI., osztály növendékei nyerjenek oktatást, ellenben 
a már meglevő felső iskolában csak az I., II., osztálynak 
az alsóba pedig az I., II., és III., osztálynak tanulói 
járjanak. A tanács az iskolaszék ajánlatát magáévá 
telte s ennek megfelelő javaslatot terjesztett elő i 
közgyűléshez, sőt a költséget az 1895. évi kőltsógerő- 
irányzatba is felvétette. A lörvli. bizottság az 1891. 
évi aug. 13-án tar'olt közgyűlésében a tanács javas
latát tárgyalásba vette,, s azt egész terjedelmében 
elfogadta. Ezen határozat szerint egy felekezeti iskola 
létesítése vételeit tervbe, a telek megszerzése iránt 
pedig a tanács Brenner táróval azonnal alkudozásokba 
bocsájtkozolt; e tárgyalások azonban megszakadtak, 
mert közbejővén a bányák eladása, a bányakincstár 
mint vevő nem helyezte kilátásba, hogy a telket 
átengedi. Az 1895. évi május hó 28-án tartott köz
gyűlés azt jelentelte ki, hogy az 1894. évi augusztus 
hó 13-án hozott határozatot fenntartja, de az uj iskolát 
az 1893. évi XXVI. l.-cz.. rendelkezéséhez képest léte
síti. Az 1890. évben a m. k. bányaigazgatóság arról 
értesítette a tanácsot, hogy a nagymélt. m. k. pén
zügyminisztérium u. a. évi szept. hó 20-án kelt 69950 
sz. rendelet ével megengedte, hogy a bányakincstár 
birtokába átment brennertárói telek az iskola építésére 
felhasználtassék oly kikötés mellett azonban, hogy a 
létesítendő 3-ik iskola községi legyen. Ebből kifolyólag 
a tanács meghagyta a mérnöknek, hogy az iskola épí
tésére vonatkozó tervei s költségelőirányzatot az 
1890. évi október végéig terjessze be. E meghagyásnak 
a mérnök megfeleli, s a tervet beterjesztette, mely 
számvevőségi megvizsgálás után szakszerű elbírálás 
végett Sobó Jenő m. k. bányatanácsos akad. tanárnak 
adatott ki, s azért némi késedelemmel, meri. a nagyin, 
vallás s közoktatásügyi ministől inni a város közönségét 
ujabbi tárgyalások felvételére utasította. Sobó Jenő 
blnnácsos a terveket beterjesztette, azonban ezt mege
lőzőleg azon körülmény jött közbe, hogy a honlme- 
gvei kii tanfelügyelő jelentése a hodrusbányai iskolaügy 
rendezését egészen uj mederbe terelte, mert a tanfelü
gyelő a javítás egv másik módját ajánlotta, hogy t. i. 
ne egy, hanem kél iskola létcsittessék 2 tanítóval. Ide 
járul, hogy a v. közönség a F. M. K. Egyesület által 
Hodrusbánván fenntartott kisdedóvó számára uj épü
letnek emelését vállalta magára, miért is a hodrus
bányai iskolaügy ujabbi tárgyalást igényelvén az ottani 
iskolaszék ujabbi véleményadás iránt megkcrcstelctt

s egyúttal a v. tanács a ívhat. biz. közgyűlés eredeti 
álláspontját tartván szem előtt, felkérte Sobó Jenő 
bányatanácsost, hogy lehetőleg oly tervet készítsen, 
hogy úgy a harmadik iskola, mint a kisdedóvó egy 
fedél alá jusson. E kérésnek Sobó Jenő bányatanácsos 
meg is felelt s a tervet véleményos jelentése mellett 
beterjesztette. Evvel egyidejűleg a hodrusbányai iskola
szék is egy egészen uj tervet készített, melyben alapul 
vette a tanfelügyelőnek a hodrusbányai iskolahelyiség 
átalakítására vonatkozó eszméjét, de jelentésében azon 
kívánságának ad kifejezést, hogy a létesítendő iskola 
tisztán csak felekezeti jellegű legyen.

Ekképen az elnök előadva a hodrusbányai uj 
iskola-helyiség létesítésének fejleményét, a népneveié i 
bizottság figyelmét felhívja arra, határozzon a felett,
1. hogy a Hodrusbányán létesítendő.uj iskola felekezeti 
vagy községi jellegű legyen-e? 2. hogy egy vagy két 
iskola létesittessék-e ? 3. ezekből folyólag vagy az 
iskolaszék vagy Sobó Jenő bányatanácsos terve fogad - 
tassék-e el? 4. az egyik iskola-épület a kisdedóvóval 
összekötve s egy helyen-e s hol építtessék, 5. ha az 
iskola s a kisdedóvónak kél különböző helyen való 
építése mondatnék ki, határozza el a bizottság, hogy 
az iskola a brennertárói telken, a kisdedóvó a kincstár 
felhagyott zúzójának telkén épittessék-e ?

Ezután fololvastatptt a honlmegyei tanfelügyelő
nek jelentése, a hodrusbányai iskolaszéknek erre be
lerjesztett jelentése s végül Sobó Jenő bányatanácsos
nak javaslata.

A népnevelésügyi szakbizottság ezen módon a 
hodrusbányai iskolaügy állásáról teljes tájékozást nyer
vén, annak beható tárgyalásába bocsájtkozott, minde
nekelőtt P a u  1 o vi t s József, hodrusbányai plébános 
szólalt fel, melegen ajánlva a hodrusbányai iskolaszék 
előterjesztésének elfogadását, s ezt avval okolva meg, 
hogy Hodrusbányán egy községi iskolának felállítása 
czélhoz nem vezelne, mert a jobbára kath. nép gyer
mekeit ekkor is a már fennálló kát. felekezeti iskolába 
küldené, s így a túllömöllség bajai elhárítva nem volná
nak ; az iskolák elhelyezésére nézve is az iskolaszék 
előterjesztését ajánlotta a népnevelésügyi bizottság fi
gyelmébe, mert az nz ottani helyi viszonyoknak legin
kább felel meg. Azután H e i n  Ferencz t. b. tag ismer
tette az iskolaszék állal beterjesztett iskolaépitési ter
veket, majd H ü n d e l  Vilmos t. b, tag szólalt fel, 
örömét fejezve ki a felett, hogy a hodrusbányaiak 
oly meleg érdeklődéssel viseltetnek iskolájuk iránt, s 
kijelentette, hogy nem tartaná czélszeriinek a kedélye
ket felzavarni, miért is semmi ellenvetése nincs az ellen, 
hogy a hodrusbányai iskolaszék ajánlata elfogadtassék. 
Osztotta véleményét Heincz Hugó t. ügyész is, szép 
szavakkal kiemelve azon kiváló feladatot, mely a fele
kezeteknek a népnevelés terén osztályrészül jutott, 
melynek teljesítésében egy Hodrnsbányának túl súlyban 
levő kát. lakosságát gátolni nem akarja, s azért mint 
egyedül czélravezelöt s megnyugtatót elfogadja a hod- 
rusbányai iskolaszék előterjesztését s azt a népnevelés
ügyi bizottság is pártfogásába ajánlja. S z i t n y a i  Jó
zsef, polgármester, minta bizottság elnöke, leljeselisme- 
rését fejezvén ki a bizottságnak pártatlan, s a népne
velés ügyéi támogató eljárása felett, hivatkozva azon 
határozatra, melyet Selmecz-Bélabánya tanácsa a bé- 
labányai iskolára vonatkozólag már egy század előtt 
hozott, melyben kimondotta, hogy a város az ottani
r. k. és evangh. iskolát egyaránt védelmébe veszi s fenn
tartja, e lelkesítő példának hatása alatt azon ajánlatot 
terjesztette elő a bizottságnak, hogy fogadtassák el a 
hodrusbányai r. k. iskolaszéknek javaslata, de mert 
az ottani evangh. lakosság a katholikusnak mintegy 
V6 részét képezi, az uj iskolahelyiségek felépilésébe 
befektetett töke 5 %-°s kamatának '/» része, valamint 
a 2 tanítói állásból származó költségnek */# része ál
landó évi segélyképen a hodrusbányai ág. cv. iskola 
helyreállítására és fenntartására fordittassék. S z t a n -  
c s a y  Miklós főjegyző a legnagyobb örömmel fogadja 
a polgármester indítványát s ebben az eljárásban ta
lálja a legigazságosabb arányt, melyet az 1868. 
XXXVIII. és Lili. t.-cz. előír. Általánosítsuk ez elvet 
az egész törvényhatóságra, a felekezetok és iskolák a 
1 ó I e k s z á m a r á n v a  s z e r i n t  részesüljenek a vá
rosi segélyben a mint ezt akarjuk tenni a hodrusbá
nyai 'iskolával s nem leszünk kénytelenek úgy mint 
most az egyházi adó behajlását a városra hárítani, 
midőn a segély megosztás alapját az egyes felekeze
tűnk állal fizetett adó összeg képezi

Ezek után a bizottság határozata a következő: 
Fontolóra véve, hogy a hodrusbányai iskolaügy 

csak úgy oldható meg kellő sikerrel, ha az ottani 
lakosságnak jogos és méltányos kívánságai kielégítést 
nyernek, tekintve, hogy Hodrusbányán a kath lakosság 
az ev. lakosságot számban h a t s z o r o s a n  múlja 
fölül a tö n . hal. bizottság által az 1895. évben 
hozott határozattól eltérően a népnevelési szakbizott
ság ajánlatba hozza, hogy a hodrusbányai r k. iskola
szék kérvényének hely adassák s a tanfelügyelői jelen
esben is hangoztatott okoknál fogva két iskola léte-
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sitessék katli. felekezeti jelleggel s ehhez állandó illet
ménnyel két tanítói állás szerveztessék. Az iskola 
épület helyére nézve pedig ajánlja a szakbizottság, hogy 
a „Leuthaus" nevű épületben levő nagy iskolateromből 
2 terem alakittassók, > ugyan ott a tanító részén* la
kóhely rendeztessék be, továbbá, hogy az alsó iskolai 
épület lakóoszlálya tanteremmé alakittassék át, ugyan
ott két tanító részére megfelelő lakás lélesittessék. 
Továbbá a népnevelésügyi szakbizottság figyelembe 
véve a hodrusb. evang. iskolának mostoha anyagi 
viszonyok között levő állapotát is, s mert a lörvh. 
bizottságnak czélja a nevelés áldásában s az e végből 
adott segélyben a városnak minden egyes lakosát egy
aránt, s igy a különböző felekezeteket egyenlő mérték
ben részesíteni, ajánlatba hozza, hogy a hodrtisbányai 
uj iskola helyiségek építkezéséből eredő költségeknek 
u m o r t í z a t i o n a l i s  ö s s z e g é n e k  egy hatod 
része, úgyszintén az újonnan szervezendő két tanítói 
állás állandó fenntartásából eredő költség egy hatod 
része a hodrusbányai ág. ev. egyház iskolájának hely
reállítására és fentartására szavaztassák meg, mihez 
képest a hodrubányai ev. iskola a jelzett egy hatod 
résznyi s a lakosság számának is megfelelő arányban 
állandó illetményben illetőleg segélyben részesít tessék. 
Javasolja továbbá a népnovelésügyi szakbizottság, hogy 
őzen iskola átalakítási és fontartási költségekre 1200 
frt fedezel engedélyeztessék, hogy eren építkezésekre 
külön tervek és költségelőirányzatok késziltessenek, 
ezeknek végleges megállapításával az építési szakbi
zottság bizassék meg, melynek megejléso után az ösz- 
szes iratok helybenhagyás véget! a m. kir. belügy
minisztériumhoz felterjeszt essenek.

Hivataios rész.
Selmecz-Bélabánya sz. kir. város főispánjától.

ígyasz. Pályázati hirdetmény.
Selmecz-Bélabánya sz. kir. város törvényhatósá

gában a tiszti főorvosi állás elhalálozás folytán meg
üresedvén, arra ezennel pályázatot hirdetek.

Ezen állással a következő illetmények vannak 
rendszeresítve:

A városi házi pénztárból évi 600 frt fizetés, 250 
frt lakbér átalány, 60 km3 kemény iüzifa házhoz 
szállítva.

A városi kórházi pénztárból évi 400 frt fizetés, 
160 frt lakbér átalány.

Kiküldetések esetén a város területen 4 frt, a 
város területén kívül 5 frt, napi* 1 ij egész napra és fuvar.

Nyugdijképesség.
Felhivatnak mindazok, kik az állást elnyerni 

óhajtják, hogy szabályszerű az 1883. évi I. t.-cz. 9-ik 
§-ában előirt minősítésüket, valamint a tiszti orvosi 
vizsgálat letételét igazoló okmányokkal felszerelt kér
vényüket hozzám f. évi márczius hó végéig annál 
is inkább terjesszék be. mert a később beérkezett kér
vényeket nem veszem tekintetbe.

Ipoly-Nyék, 1898. évi február hó 15-én.
Horváth Béla, 

főispán.

vsé ,898. Hirdetmény,
mely szerint közhírré tétetik, hogy a folyó évi I. 

és II. osztályú kereseti adó kivetési lajstromok a lévai
m. kir. pénzügy igazgatóságnak érvényesítési záradékával 
ellátva a városi hivatalnál f. é. február hó 28-tői f é. 
márczius hó 8-:g terjedő 8 napi közszemlére kitételnek 
azon figyelmeztetéssel, hogy az adókötelesek neláni 
felszólamlásaikat, s pedig:

a) azon adózók, kik a fentél inteti kivetési lajst
romban tárgyalt adónemmel már a múlt évben voltak 
megróva, a lajstrom kitételének napját

b) azon adózók, kik a kivetési lajstromban meg
állapított adóval a kivetés évében első Ízben rovatlak 
meg, adótartozásuknak az adókönyvecskébe töri ént 
bejegyzését követő 15 nap alatt közvei lenül a lévai 
m. kir. penzügyigazgalósághoz annál is inkább nyújtsák 
be, mert eznn határidőn túl oda beérkezett felszólam
lásaik az 1883. évi XLIV. i.-cz 5. §-a értelmében mint 
figyelembe nem vehetők egyszerűen visszautasiüatnak.

Selmeczbányán, 1898. február 27-én.
Városi adóhivatal.KÜLÖNFÉLÉK.

Személyi hirek. Ilonáik Béla szeretett főispá
nunk ma városunkba érkezik s holnap elnökölni fog 
a közgyűlésen és közig. biz. ülésen. — Horváth Lajos 
anyakönyvi felügyelő két napol városunkban töltött, 
megvizsgálta az I. any. kerületi hivatalt és a v. levél
tárban őrzött anyakönyvi másodpéldányokat s ezen 
kívül mint miniszteri biztos a polgármesteri hivatalnak 
anyakönyvi ügyek ellátását illető ügykörét. Mindent a 
legnagyobb rendben talált. — Dr. líapp ./. a közig, 
t. orvosi vizsgát szombaton sikerrel letétié s tegnap 
délután városunkba lért vissza. — BretschnehUr Zsigmond 
a lefolyt bélen városunkban időzve — a v. polgár
mesternél látogatást tett, moly alkalommal természe
tesesen a czipőgyür állandósításának kérdése képezte

a tárgyalások tárgyát. Az eredményről lapunk más 
bolyén szólunk.

— A főispán fogadó napja. Horváth Béla fő- 
Ö ,an. kedden d. u. 5 érakor a közig. biz. ülés után 
löispáni lakáráb. . rendes fogadónapját megtartja.

Orosz bányamérnök Selmeczbányán. Eduurd
1' reymann bánya a.iácsos orosz szibériai bányamérnök 
(Tomksból 4000 km. távolság Szt. Pelei-vártól) csütör
tökön esk* váró-uakba érkezett. Czélja az itteni bánya- 
és kolióiizene l Linulmáuyozni. Ma Hodrusbányán 
végzi tanulmányait.

A mi gyáraink. Farbaky István orsz. gyűl. 
képviselőnk polgármesterünkhöz magán levelet intézett, 
melyben fontos dolgokról ad felvilágosítást eljárásai 
eredményéről. A levelet polgármesterünk felhatalmazása 
alapján szőszerint közöljük: Kedves Józsi Barátom ! 
Nem lévén rá kilátás, hogy a t. h. közgyűlés elöli haza 
mehessek, ily módon értesítelek arról, amit a czipö ös 
kötszövő gyár ügyében a kcrcsk. minisztérium illetékes 
osztályvezetőjénél: Zay miniszl. tanácsos úrnál tegnap 
megtudnom sikerüli. Ő ugyanis biztosított róla, hogy 
Brelschneider jegyzőkönyvileg köteleztolett, úgy amint 
annak idején előtted is kilátásba helyezte, a czipőgyár 
kiépítésére oly módon, hogy amint a pénzügyminisz
tériumiéi a sóház telkét megkapja: azonnal hozzálát 
az építéshez és ezt lehetőleg még a folyó évben be is 
fejezi A keresk. minisztérium ezt a jegyzőkönyvet át
tette a pénzügyminisztériumhoz (4—5 nap előtt! azon 
ajánlattal, hogy a pénzügyminisztérium engedje át 
Bretschneidernernek lehetőleg jutányos áron (4—5000 
írtért) a telket, de csak a megjelölt czélra, Brelschneider 
már a terveket is előterjesztette s betekintés végeit 
ezek is átmentek a pénzügyminisztériumhoz; tegnap 
Gri'inzenstein államtitkár urat is megkértem az ügy 
mielőbbi eliniézésére. A kötszövő gyár ügyében is tör
ténlek lépések, s kötelezlelolt a vállalat arra, hogy 
Selmeczbányán állandó helyiségekről illetőleg épületről 
gondoskodjék, mire a vállalat késznek is nyilatkozott 
ha a város a telek szerzésnél segítségére leend ; amit 
én természetesnek találtam. Mondotta továbbá a min. 
tanácsos, hogy Selmeczen a kötőgyár cxislenciája kérdés 
tárgya sem lehet s fenmaradása biztosítottnak tekint
hető. Másként áll azonban a kérdés a hodrusbányai 
kö:ö iskolára nézve, mert az iparfelügyelő megerősítette 
a gyáros panaszát a munkás hiány tekintetében. Ennél 
fogva tehát lehetséges hogy a kormány beleegyezik a 
hodrusbányai kötőiskola megszűntei ősébe, de ekkor is 
csak úgy, ha a vállalat kötelezi magát arra, hogy a 
már kiképzett hodrusi munkásnők továbbra is cllátat- 
nak munkával s esetleg a selmeczi gyár kötelékébe 
vételnek fel. Én ekkor azzal az ajánlattal leplem elő, 
begy kárpótlásul a kormány hodruson a kötő iskola 
helyébe ismét a csipkeverő iskolát reslituálná, mint a 
mely foglalkozás azon a vidéken ös időktől fogva ott
honos volt. Zay az eszmél szívesen felkarolta s csak 
azt kívánta, hogy a város adatokat gyűjtsön arra 
nézve, hogy hányán járhatnának esetleg a csipkeverö 
iskolába, továbbá, hogy nevezne meg valakit, aki 
helyben az iskola működését állandóan ellenőrizhetné és 
hogy kire lehetne az eladás közvetítését bízni ? Említette 
még azt is, hogy adandó alkalommal a törvényható
ságnak kellene ez ügyben is kellően megokolt 
felterjesztéssel járulni a keresk. és pénzügymi- 
nisteriu mhoz. Ami végre a czipögyárral kötött szerző
dőst illeti: ez a város felterjesztésének elintézése alkal
mával és ha az ügy a pénzügyministeiium részéről 
is elintézési nyert, fog a várossal másolatban kőzöl- 
tetni, s eziránt az utasítás is ki van adva. Szívélyes 
üdvözlettel maradtam őszinte híved. Farbaky István.

— Színészek jönnek. B. P o l g á r  Bé l a  jól 
szervezett színtársulata városunkba érkezik é.- csü
törtökön megkezdi az előadásokat. Laptársaink a szín- 
társulatról elismeréssel nyilatkoznak.

— A hires Steingrube nagyközség- megfelelt 
hírnevének, a mikor a múlt csütörtökön este a szépen 
ki.sepert falubeli korcsmába bevonult egy kis b á l d - r a  
— a biró ur és a belső tanács engedőiméből. A mu
latság (hiszen ott voltak a bakierek !) gyönyörű egyet
értéssel folyt reggeli hét óráig, a mikor is utoljára 
keringett körbe a bokor-ugró viganö, s utoljára csen
dült össze, a nyalka legények sarkantyúja. Hál nincs 
szebb vigalom a magyar emberénél! — Egyel sajná
lunk az egész dologban: t. i. hogy elmúlt. De remél
jük, hogy a jövendőbeli slcingrubeni nemzedék is 
megemlékszik az elődök derék szokásáról, s csinál 
ehhez hasonló kedélyes estét a maga mulallatására, a 
hétmogyc gyönyörűségére. Némi nemű bővebb felvilá
gosításra felkértük a nemes Nagyközség Íródeákját, a ki 
azonban inognom érzi magát elég világosnak abáld után 
két napra, s csak jövő számunkban fog egyről i más
ról is kellő hirt adni. Addig türelemért folyamodunk!

— Rendőri hir. Mczö-égés. Folyó hó ötödikén 
tüzet jelzett a leányvári loronyőr a Nyit ray-féle major 
felé. Gsánvi Oltó tűzoltó ulparancsnok s Kuli István 
rendőraikupitány pár tűzoltóval kiszállott a helyszínére, 
hol a Luplák major melleit a száraz pázsit égett. A 
tűz minden oltás nélkül hamar kialudt. A rendőrség 
nyomozza a gyujlogatút.

A kereskedő ifjak bálja szombaton fényesen 
sikerüli, bárha nem is volt zsúfolt. A terem diszitése 
szokatlanul szép és Ízléses volt. A négyeseket mintegy 
50 pár lánczolta s a kedélyes tánczmulatság reggel 
hét óráig tartott.

— A Pachertárón létesülő uj séta térre  Tuschl 
Gusztáv ezukrász ajálalot adott be; ajánlatát a tanács 
elfogadta s a szerződést meg is kötötte. Tuschl a té
ren I  vaspadot köteles kihelyezni a közönség haszná
latára s ezen kiviül helyreállít latja a kioszkot is, mely
ben feljogosít!.dőlt a ezukrász üzletbe tartozó élvezeti 
czikkeket és üdítő italokat árusítani.

Alkotmányos élet a városházán. Szombaton 
választottak a nyugdíjjogosult városi tisztviselők. A 
tanácsteremben folytak a kedélyes korteskedések, hogy 
ki legyen a választott, csakhamar összeverődött egy abc 
és libeláris és krelikális párt (Állmán, Bernhardl, Csányi 
liberálisok, Ács, Bachraly, Gziczka, klerikálisok) s egyik 
sem akarta hagyni a maga jelöltjét, végre aztán az 
abc. eleje maga ugrott ki s bevonta maga helyett 
Aczél Jánost. De hogy tisztábban szóljunk, arról volt 
szó, hogy a nyugdijbizottságba a nyugdíjjogosult városi 
alkalmazottak egy rendes és egy póttagot válasszanak, 
Krausz Kálmánt rendes tagul egyhangúlag választották 
meg, de a pót tagválasztásnál két párt támogatta a 
maga jelöltjét, az egyik, Állmán Imre v. levéltárost 
óhajtotta (ö t. i. nem égett oda!) a másik Aczél Jánost, 
hogy egy tanító is legyen a bizottságban. Altmann 
Imre azonban a kedélyes éltetésekből és abcugolásnk- 
kivette a va ó indokot s megválasztatása után lemon
dott, úgy hát póttag mégis csak Aczél János igazgató- 
tanító lett.

Sajtóhiba. Múlt számunkban a .Nyilatkozat"
czimü közleménybe értelemzavaró sajtóhiba csúszott 
be: a vasúti és posta alkalmazottaknak mégis csak 
két év alatt k e l l e n e  mcgtanulniok magyarul! ezt 
sokan úgy magyarázták, mintha a mi posta hivatalunk
ban is jó lenne a vezetőnek utánna nézne, hogy n 
tiszljei magyarul megtanuljanak. Ki jelentjük, hogy mi 
egyszerűen csak Baross erélyes eljárására óhajtottunk 
hivatkozni, a szedő hibája, hogy „kel  le* helyeit 
.kellene*-t szedett s a mi hibánk, hogy azt a maga 
idejében nem vettük észre, azért hát most korrigáljuk.

Hirdetmény. A m. kir. honvédelmi miniszter 
úr ö nagyméltóságának f. é. február hó 11-én kelt 
840 /cin. sz. rendelete szerint Ö cs. és kir. Apostoli 
Felsége 50 éves uralkodásának legmagasabb emlék
ünnepe alkalmából egy emlékérmet szándékozik alapí
tani, mely emlékérem az összes állománycsoportok és 
rendfokozatok (rangosztályok) mindazon személyeinek 
adományozhatnék, kik 1848. évi deczembor 2-tól be
zárólag 1898. évi dcczember 2-ig terjedő időben a 
cs. és kir. közös haiidscregben, a hadin, gerészetnél, 
lestőrségnél, a m. kir. és cs. kir. honvédségnél vagy 
csendőrségnél ténylegesen szolgáltak. Felhívom tehát 
ezen törvényhatóság területén tartózkodó, a hadsereg, 
honvédség, vagy népfelkelés kötelékébe már nem tar
tozó, volt havi díjasokat, valamint a hadi érem viselé
sére jogosított legénységet, kik a fenti 50 év alatt tény
legesen szolgállak, hogy katonai viszonyukra vonatkozó 
okmányaikkal f. évi márczius hó 20-ig hivatalomnál 
okvetlenül jelentkezzenek. Selmcczbanya, 1898. évi 
február hó 26-án. Krausz Kálmán, rendőrfőkapitány.

H I R  D E T É S E K.

f  ELVÍ1SOTK I
b árm ily  á llású  egyéneket, m i n 
d e n ü t t .  so rsjegyeknek  ré sz le t
fizetés m e lle tti eladásához. I . e g -  I 
k  d  v e  /, íí h  b  j u t a l é k *  
f e l t é t e l e k .

A z e lső  rnaeyar iDarbanlc rá itó ü z le te
S S u ü s t  p e s t

IV., Deák Ferencz-utcza 5, szám. J

Hirdetmény.
Az ipolysági kir..törvényszék 465/cs. 98. sz. vég

zésével vagyonbukolt Stössel Sándor rőfős-, divat- és 
rövidáru üzletében levő 1301 frt 65 krra becsült áruk
nak az üzlet folytalása mellett való értékesítését, ked
vező ajánlat esetén azoknak szabad kézből való el
adását engedélyezte.

Értesítem ennélfogva az érdeklődőket, hogy aján
lataikat írásban vagy szóval bármikor az üzlet meg
nyitása után is nálam megtehetik.

A becsár 90%-án alóli ajánlatokat figyelembe 
nem veszek.

Bánatpénz létété nem szükséges.
Az ajánlat elfogadása esőién a vételár készpénz

ben azonnal lefizetendő.
A jogügylet a csődtömegre csak a kir. törvény

szék jóváhagyása esetleg a csődválasztmány határozata 
után kötelező, vevőre azonban az Írásba foglalás után 
azonnal.

A jogügylet jóvá nem hagyása esetén vevő be
fizetett pénzét kamat nélkül az értesítés vétele után 
azonnal visszakapja.

A boltliclyiség junius 30-ig a csődtömegtől, azon
túl a tulajdonostól kibérelhető.

Az áruk bármikor megtekinthetők.
Selmcczbanya, 1898. márczius 3-án.

Dr. Wagner László, 
ügyvéd, csődlőrneggondnok.
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hogy öltözékeinkre nagyobb gondot forditiink, mint 
egészségünkre. Ha ruháinkon a legparányibb sz.uk.i- 
nékot tszlelünk, sietünk azt legott eltüntetni, nehogy 
dngyobbodjék, de ha ez testi egészségünknél az eset, 
számba se vesszük. Egy kis köhögés, főfájás, emésztési 
•zavarok stb. mit tesz az? Ügyet se vetünk rá. Hát ez 
vétkes könnyelműség, mely később keservesen meg- 
boszsznlja magát rajtunk, mert valamint a k - -szaka
dékból nagy lesz, épp úgy a ki- bajból nagy baj kelet
kezik, ha kellő intézkedés nincsen kéznél. A legtöbb 
betegség kútforrósa a gyomor rendetlen működésé, amit 
— idejekorán használva — Egger kellemes izii Soda- 
pasztillája csakhamar beszüntet (1 doboz ára 00 kr). 
A tüdő-, torok- és mcllbajok köhögéssel, rekedtséggel 
kezdődnek. Egger kitűnő izü Mellpasztillája megóv 
bennünket a bajtól teljes biztossággal. (1 doboz 30 ki 
és 1 írt, próbadoboz 25 kr.) Minden gyógyszertárban 
kaphatók. Főraktár; Nádor-gyógyszertár

I>r. Egger Lró é n  Egger J. 
13—30 Budapest, Váczi-körut 21. (441)
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Köhögése megszűnik
ha a hírneves

l ía i s e r

l E B i z t o s  ‘b - s e t á u s t
gyakorolnak az elismert és ragyrabecsült

l í  a i s e r

Pfeffermünz-Caramellák 
m t l i - b o & b o n o k a t  HvA«y,,,a^ j ^ ; ^ " ! wk~ 6s

használja: *'K.V c m h i i i i k  ‘ Ara 3 0  k p .
‘ , B Kapható Selmeezbányán:

köliög^N, rekedtsóf í*  k a t a r h u s  es M u r i s  u h  o z u k  r a s z u t i íb a n
r ln y ó l l lÓ M o d iÍ N  ellen. ^  (Deák Ferencz-ntcza 7/f.)
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g y a k o r l a t i

EMBER,
az öltözetnek, felöltőnek, egyenruhának s 

általán véve mindennemű ruhának

VíTís ideje: Augusztus ős szep
tember. j.

dtefés tó v o ís .^^ fá—20 cm.
M áj trágyázott. y

--r.

toss&díMli : and Sep- 
^ tombsr.
f i ta m iM a x  iá—ÍSrCm. 
IBeíaahescI^ffeahntt: Gat {aflfinfU P

A MAUTHNER-féle
lii rneves

Vni i i rh ni/l í l l l f l l í l i
zárt és hatóságilag védett csomagokban, 

törvényesen bejegyzett

® ® ® medve-védjegygyei ® @ ®
valamennyi nagyobb

f liw ü to i'-  és v a s k e r e s k e d é s b e n
kaphatók.

A Budapesten A ndrássy-u t 23. szám a la tt létező 
Mautbner Ödön ezég csakis o l y a n  c s o m a g o k n á l  
válla l te ljes jó tá llá st egészen f r i s s  é s  -v tiló d i 
m agvakért, am ely csomagok r a g a s z t v a ,  a medve- 
ábrával és a Mauthner névvel je lö lve  úgy  a m int a 

m ellékelt rajz is m utatja

gyapjúszövetet & X 3 & X  . 3C&

vásárol, mely tartós, hnmisitatlan színű és 
hordásnál kimélhctd.

E  szöveteket a legkisebb m étennértékben is 
gyári áron szállítja m agánem berek számára is

(Zwittau Morvaország.)
finom-, posztó- és gyapjúszövet raktára .

urá li mára,
tavaszi, nyári öltözetek, 
kam garn-, cheviot-, lodcn- 
és egyenruha szövetek a 

legfinomabb minőségben, a legjutányosabb áron 
kaphatók. A szállítás utánvét mellett eszkö
zöltetik. A meg nem felelő áruk v isszavétet
nek. Meg nem rendelés esetén a minták 

vis8zakü vételiéinek.

I ® ® ® ® j j ^ ® £ ® # ® » ® ® » ® ® ®

Nyilvános köszönet
Wilhelm Ferencz urnák, neunkirchcni (Alsó- 
Auszlria) gyógyszerész, az antirheumalikus és 

nnliiirlhrilikus vértisztiló tea feltalálójának.
Nem lépnék a nyilvánosság terére, ha nem 

tartanám elsőrendű kötelességemnek Wi l he l m 
neuiikhelleni gyógyszerész urnák legforróbb köszö
netéinél nyilvánítani azon szolgálatéri, hogy vér- 
tiszliló theája által fájdalmas kőszvényí)ánlaimaim 

/.ünlek és hogy felhívjam e borzasztó beteg
ségijén szenvedők figyelmét ezen vértisztiló Ihoára. 
Nem vagyok képes híven leírni azokat a borzasztó 
fájilalmakal, melyeket kö«zvény-bajom 3 éven ke
resztül minden időváltozásnál okozott; nem tud
tam ezektől szabadulni, bárha számtalan gyógy
szert és kénes fürdőket használtam. Álmatlanul 
töltöttöm éjjeleimet, étvágyam hova jobban elha
gyott, szemem világa elhomályosult és testi erőm 

fisén hanyatlott. Négy hétig használtam csak 
Wilhelm vértisztiló theaját és nemcsak hogy 
és/.< n megs/ünlek fajdalmaim, de bárha iná; <> 

hét óla nem ha-ználom többé a theál. testi erőm 
és egészségi állapotom javult. Erős a megvvőző- 
d-'st in. hogy bárki is. ki r. uzos és kösz.vmyt - 
bánlalmaihan ezen Ihcához folyam < 1 ik, áldani 
fogja annak feltalálóját. Wilhelm Ferencz urat.

A legkiválóbb liszlelettel
Butscliin-Streitfeid g;ófnó,

( (432) alezredes neje.j VI i l l i r lm  v ó r t is z t i tA  l l i o i t j a
|  Selmeezbányán 4 -1 0
( S2tankay F. gyógyszertárában kapható. L

o

'•Sí h á ^ e r ^ W j .M Ó 'i tö í  ^  _

tójltifen BénzaMtál. V

Nyomatott a laptulajdonos Jeorges Ágost ö/.v .s íi;


